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Hvordan bliver København en by med plads til alle? En 
bæredygtig by præget af  mangfoldighed, social ansvar-
lighed og hvor alle boligområder er sikre og trygge? 
Københavns Kommune arbejder på en ny boligpolitik, 
som skal give nye svar. 

Derfor inviterede Københavns kommune alle interes-
serede med til at finde svarene og sætte sit præg på 
Københavns nye boligpolitik ved tre studieture og en 
offentlig høring i april og maj 2009. Denne opsamling 
fortæller i ord og billeder om arrangementerne. 

Hvordan skal vi bo? er udviklet og gennemført af Hausenberg og 
MOVE for Center for Byudvikling, Københavns Kommune, forår �009. 

//  HVOr SKAL VI BO?  //  INtrO
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Studieturene har med udgangspunkt i tre konkrete steder tjent til at perspektivere 
de indsatsområder, som den boligpolitiske strategi skal adressere. De tre studieture 
har hver haft en vært med særligt kendskab til området, en ekspert med indsigt i 
studieturens tema samt en politiker fra Københavns Borgerrepræsentation med som 
gæst til at besvare spørgsmål og perspektivere oplevelserne i forhold til den førte og 
fremtidige politik.

De tre studieture havde temaerne:

HVOrDAN UDVIKLEr VI EN BÆrEDYGtIG HOVEDStAD?
- med udgangspunkt i Carlsberg

HVOrDAN SKABEr VI LIV I NYE BYDELE?
- med udgangspunkt i Sluseholmen

HVOrDAN SKABEr VI trYGGE BOLIGOMrÅDEr?
- med udgangspunkt i Tingbjerg

HVOr SKAL VI BO? // StUDIEtUrE  //

StuDIetuRe
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tEMA:
Bæredygtighed i forbindelse med nybyggeri, renovering og omstrukturering. 
Antal deltagere: 60 

På det gamle bryggeri i Valby skal ’Vores By’ over den kommende årrække udvik-
les som en helt ny, bæredygtig bydel. Direktør Lars Holten Petersen, Carlsberg 
Ejendomme, viste rundt på Carlsberg og fortalte om og diskuterede projektet med 
Vilfred Rasmussen, geograf med speciale i klimarigtig byudvikling hos Hausenberg. 
Anne Vang, medlem af Københavns Borgerrepræsentation for Socialdemokraterne, 
deltog på turen og fortalte om kommunens visioner for at udvikle en bæredygtig by. 
Under turen blev mange af de bevaringsværdige bygninger og den nye bypark vist 
frem, og der blev fortalt om planer og perspektiver for områdets udvikling. 

//  HVOr SKAL VI BO?  //  StUDIEtUr CArLSBErG

StUDIEtUr

HVORDAN uDVIKLeR 
VI eN BÆReDYGtIG 
HOVeDStAD?

CArLSBErG tOrSDAG D. ��.0�.09 KL. �6-�7.�0



�HVOr SKAL VI BO? // INDtrYK frA StUDIEtUr CArLSBErG  //

”VI ANSEr BÆrEDYGtIGHED fOr Et MUSt fOr At UDVIKLE 
CArLSBErG! VI ArBEjDEr MED DEt KLASSISKE trE-DELtE 
BÆrEDYGtIGHEDSBEGrEB, HVOr MAN SEr PÅ MILjøMÆSSIG, 
SOCIAL OG øKONOMISK BÆrEDYGtIGHED. VOrES SAtS-
NING GÅr PÅ At ArBEjDE MED MÅLSÆtNINGEr, DEr LIGGEr 
LÆNGErE frEMME END GÆLDENDE LOVGIVNING. PÅ MIL-
jøOMrÅDEt HAr VI fOrPLIGtEt OS tIL At ALt NYBYGGErI 
OPførES SOM LAVENErGI KLASSE � BYGGErI. SAMtIDIG Er 
DEt VOrES MÅLSÆtNING, At DEN KOMMENDE BYDEL Er 
CO�-NEUtrAL, NÅr DEN Er fÆrDIG.”

”MED HENSYN tIL SOCIAL BÆrEDYGtIGHED, DEr SEr VI DEt HEr 
OMrÅDE KOMMEr tIL At fUNGErE SOCIALt. DEt Er IKKE Et OM-
rÅDE DEr Er fOrBEHOLDt EN SPECIEL tYPE MENNESKEr, MEN 
Et OMrÅDE DEr HENVENDEr SIG tIL OS ALLE SAMMEN, UANSEt 
HVAD DEt MÅ VÆrE Af HUDfArVE, rELIGION ELLEr INDStILLING 
tIL tILVÆrELSEN GENErELt – DEt Er OGSÅ DEt DEr Gør LIVEt 
SPÆNENDE, At MAN MøDEr ANDrE MENNESKEr. VI VIL GErNE 
HAVE SÅ MEGEt fOrSKELLIGt SOM MULIGt HEr. I VOrES PErSPEK-
tIV LIGGEr DEt SPÆNDENDE I, HVOr tING MøDES OG SMELtEr 
SAMMEN OG DEr OPStÅr NOGEt NYt – DEt Er MEGEt DEN 
MÅDE VI tÆNKEr BY PÅ”

”I øjEBLIKKEt SYNES jEG, CArLSBErGS ArBEjDE MED BÆ-
rEDYGtIGHED Er MEGEt AMBItIøSt. DE HAr SAt SIG Et 
MÅL OMKrING At ALt NYBYGGErI SKAL VÆrE LAVENEr-
GIKLASSE �, OG DEt Er fOr tIDEN MEGEt AMBItIøSt, 
MEN frA �0�� BLIVEr DEttE LOVKrAV, OG SÅ LEVEr DE 
BArE OP tIL DE ALMINDELIGE StANDArDKrAV. DEr VIL 
jEG SÅ OPfOrDrE tIL, At MAN frA �0�� StrAMMEr KrA-
VENE HEr PÅ CArLSBErG. SÅ MAN BLIVEr VED MED At 
VÆrE Et SKrIDt fOrAN, fOr At VISE At MAN VIL NOGEt 
MED BÆrEDYGtIGHED”

”jEG SYNES, DEt Er INtErESSANt, 
HVIS DEr KUNNE KOMME NYBYG-
GErI I KøBENHAVN, SOM BLIVEr 
MENNESKELIGt OG BEBOELIGt 
OG rArt At VÆrE I, PÅ BAG-
GrUND Af HVAD VI HAr SEt HID-
tIL At NYE BOLIGOMrÅDEr, DEr 
Er DøDE, trIStE OG VINDOM-
BLÆStE OG AfSINDIGt KEDELIGE. 
jEG OPfAttEr CArLSBErG MEGEt 
POSItIVt”

”PrINCIPPEt SMULDrEr, VED At MAN IKKE HAr 
tÆNKt DEN BÆrEDYGtIGE ADGANG MED. DEt Er 
jO IKKE SÆrLIG PÆNt At KOMME MED EN MEGEt 
AMBItIøS PLAN, OG SÅ SAMtIDIG LAVE EN trA-
fIKPLAN, SOM øDELÆGGEr DEN SAMME MÅLSÆt-
NING”

DIrEKtør LArS HOLtEN PEtErSEN
CArLSBErG EjENDOMME

DIrEKtør LArS HOLtEN PEtErSEN
CArLSBErG EjENDOMME

GEOGrAf VILfrED rASMUSSEN
HAUSENBErG 

DELtAGEr PÅ StUDIEtUrEN

DELtAGEr PÅ StUDIEtUrEN
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tEMAEr:
Byudvikling, nye boligområder, planlægning og investering
Antal deltagere: 45 

Sluseholmen er et af Københavns nyeste byområder, og Casper Thulstrup, som bor i 
området, viste rundt og fortalte om, hvordan det er at bo i en helt ny type bolig i et 
helt nyt kvarter. Sammen med antropolog Marie Stender fra Hausenberg diskutere-
de Casper Thulstrup muligheder og udfordringer ved livet i nye boligområder. Anne 
Vang, medlem af Københavns Borgerrepræsentation for Socialdemokraterne, deltog 
på turen og fortalte om kommunens visioner for at skabe nye spændende bydele. 
Under turen så vi en lang række af de nye boligbebyggelser og gårdrum og hørte om 
Casper Thulstrups oplevelser med at bo på en byggeplads og langsomt se området 
vågne til live og beboerne tage ejerskab. 

//  HVOr SKAL VI BO?  //  StUDIEtUr SLUSEHOLMEN

StUDIEtUr

HVORDAN SKABeR VI 
LIV I NYe BYDeLe?

SLUSEHOLMEN frEDAG D. ��.0�.09 KL. �6-�7.�0



7HVOr SKAL VI BO? // INDtrYK frA StUDIEtUr SLUSEHOLMEN  //

”GENErELt SYNES jEG DESVÆrrE, At MANGE Af DE 
NYE OMrÅDEr SAVNEr BYLIV. BYLIV Er ÅBENBArt 
VILDt SVÆrt At SKABE, PÅ DEN MÅDE VI LAVEr BY I 
DAG. DEt Er EGENtLIG PArADOKSALt, fOr SAMtIDIG 
MED At DEr Er KOMMEt MErE OPMÆrKSOMHED PÅ 
SPørGSMÅLEt OM BYLIV, SÅ HAr MAN fAKtISK rIG-
tIGt SVÆrt VED At SKABE DEt”

”I KøBENHAVN Er DEr EN fOrVENt-
NING OM, At BYLIVEt I NYE BYDELE SKAL 
fUNGErE frA DAY ONE, MEN DEt tAGEr 
tID. fx SYNES jEG, At KrItIKKEN Af ørE-
StAD HAr VÆrEt LIDt OVErDrEVEN. 
DEt Er NOGEt HELt NYt, SÅ MAN SKAL 
GIVE DEt tID” 

” MAN SKAL OGSÅ PASSE PÅ MED At trO, At tIDEN 
LÆGEr ALLE SÅr fOr DE NYE BYOMrÅDEr. MAN 
KAN BLIVE BANGE fOr, At DE KAN BLIVE tIL GHEt-
tOEr MED tIDEN. I StArtEN HAr MAN tIt NOGLE 
rIGtIGt fINE VISIONEr, MEN HVIS DE NYE OMrÅ-
DEr fOr LOV At StÅ øDE OG AffOLKEDE ALt fOr 
LÆNGE, SÅ KAN tIDEN NOGLE GANGE ArBEjDE 
IMOD VISIONErNE”

“jEG KAN GODt IDEEN MED DE 
ÅBNE GÅrDMILjøEr PÅ SLUSE-
HOLMEN. GÅrDENE Er INDAD-
VENDtE, MEN ALLIGEVEL ÅBNE. 
DEt GIVEr I MINE øjNE MULIG-
HED fOr, At MAN KAN LÆrE 
HINANDEN At KENDE I GÅrDEN, 
SAMtIDIG MED At MAN IKKE Er 
fULDStÆNDIG AfSKÆrMEt frA 
OMVErDENEN.” 

“At DEr Er GODt BYLIV BEtYDEr IKKE, At DEt 
fUNGErEr OPtIMALt. DEr Er MANGE KONfLIKtEr 
INVOLVErEt I SPÆNDENDE BYLIV. EKSEMPELVIS KAN 
MAN NÆVNE NørrEBrO OG CHrIStIANIA. GODt 
BYLIV BEtYDEr IKKE, At DEr Er fULDStÆNDIG 
HArMONI.” 

ANtrOPOLOG MArIE StENDEr
 HAUSENBErG 

ANtrOPOLOG MArIE StENDEr
HAUSENBErG

DELtAGEr PÅ StUDIEtUrEN

DELtAGEr PÅ StUDIEtUrEN

DELtAGEr PÅ StUDIEtUrEN
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tEMAEr:
Boligsocialt arbejde, tryghed, integration og borgerinitiativer. 
Antal deltagere: 40 

Tingbjerg er et kvarter med stor mangfoldighed og et sted, hvor der bliver gjort en 
stor indsats for at skabe positiv integration, og hvor beboerne selv er engageret i 
det sociale arbejde. Jesper Christensen, medlem af Københavns Borgerrepræsenta-
tion for Socialdemokraterne og mangeårig beboer i Tingbjerg viste rundt sammen 
med etnolog Søren Møller Christensen og diskuterede udfordringerne ved at skabe 
tryghed i blandede boligområder. Under turen så vi blandt andet Ruten, hvor der 
arbejdes med trafikproblemer og pladser, der er tomme om aftenen og derved ska-
ber utryghed. Ud over at få et generelt indtryk af området var vi inde at se en af de 
sammenlagte og nyrenoverede lejligheder i området.

Nogle af de centrale spørgsmål, der blev diskuteret var: Hvordan skaber vi byområ-
der, der opleves som trygge? Hvordan balancerer vi ønsket om umiddelbar tryghed 
med behovet for, at det offentlige rum er stedet, hvor vi møder den fremmede og 
lærer, at man kan være fuldgyldige borgere i vores samfund, men alligevel leve på 
markant andre måder end en selv?

//  HVOr SKAL VI BO?  //  StUDIEtUr tINGBjErG

StUDIEtUr

HVORDAN SKABeR 
VI tRYGGe BOLIG-
OMRÅDeR?

tINGBjErG MANDAG D. �7.0�.09 KL. �7-��.�0



9HVOr SKAL VI BO? // INDtrYK frA StUDIEtUr tINGBjErG  //

”NÅr MAN KOMMEr UDEfrA, Er MAN EGENtLIG MESt 
UtrYG VED OMrÅDEt, før MAN ANKOMMEr. fOrDI MAN 
HAr Hørt SÅ MEGEt OM DEt. NÅr MAN førSt Er I OM-
rÅDEt, Er DEt Et MEGEt ArKItEKtONISK fLOt OMrÅDE. 
OMrÅDEt Er OGSÅ SAt I StAND, SÅ MAN KAN SE, At DEr Er 
NOGLE, DEr HAr tAGEt HÅND OM DEt. SÅ MAN Er EGENt-
LIG fOrUNDrEt, NÅr MAN KOMMEr DErUD, fOr DEr Er 
MEGEt PÆNErE OG trYGGErE, END MAN trOEDE” 

”MAN KAN SIKrE SIG, At DE rUM HVOr fOLK 
fÆrDES, Er rUM, HVOr DEr LIGGEr BOLIGEr 
NED tIL, ELLEr At DEr PÅ ANDEN MÅDE Er 
EN tILStEDEVÆrELSE. tILStEDEVÆrELSEN Af 
MANGE MENNESKEr Gør rUM trYGGE”

 ”DEt Er VIGtIGt, At DE GrøNNE OMrÅDEr HAr EN 
KArAKtEr, SÅ fOLK HAr LYSt tIL At OPHOLDE SIG 
DErNEDE. SÅ DEr OPStÅr EN StEMNING, DEr Gør, 
At fOLK HAr tILLID tIL HINANDEN. MANGEL PÅ 
trYGHED HÆNGEr OftE SAMMEN MED MANGEL PÅ 
tILLID tIL fOLK. HVIS MAN HAr SVÆrt VED At SPEjLE 
SIG I DE ANDrE, SÅ BLIVEr MAN tYPISK UtrYG, fOrDI 
MAN IKKE fOrStÅr DEN SItUAtION, DE Er I. SÅ DEN 
fOrStÅELSE Er MEGEt VIGtIG” 

 ”jEG VAr INDEN I tVIVL OM, OM 
jEG VILLE tAGE HErUD EN AftEN 
OG tAGE rUNDt. MAN BUrDE 
NÆStEN tVINGE ALLE fOLK tIL 
At tAGE tIL tINGBjErG PÅ SÅDAN 
EN rUNDtUr. BArE fOr At HAVE 
DEN HEr OPLEVELSE Af At HEr 
KUNNE MAN NOK GODt GÅ EN 
AftENtUr ELLEr CYKLE IGENNEM. 
SÅ MAN KAN fÅ MODIfICErEt SIN 
OPfAttELSE Af, HVAD tINGBjErG 
Er.”

”DEt Er VIGtIGt At ArBEjDE MED Et OMrÅDES 
IMAGE, OG fÅ trUKKEt DE POSItIVE HIStOrIEr 
IND. DEt, At fx OttE UD Af tI Er GLADE fOr At 
BO I tINGBjErG, SKAL PÅ EN ELLEr ANDEN MÅDE 
KOMMUNIKErES”

EtNOLOG SørEN MøLLEr 
CHrIStENSEN, HAUSENBErG

DELtAGEr PÅ StUDIEtUrEN

DELtAGEr PÅ StUDIEtUrEN

EtNOLOG SørEN MøLLEr 
CHrIStENSEN, HAUSENBErG

EtNOLOG SørEN MøLLEr 
CHrIStENSEN, HAUSENBErG
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Tirsdag den 5. maj 2009 var Københavns Kommune vært for en offentlig høring og 
debat i Mogens Dahls Koncertsal på Islands Brygge  med over 100 deltagere. 

Debatpanel:
BIrGIttE MAZANtI
Centerchef, Boligsocialt Udviklingscenter
KENt MArtINUSSEN
Administrerende direktør, Dansk Arkitektur Center
LArS OLSEN
Journalist og debattør
jENS tHOMAS ArNfrED
Arkitekt og partner, Tegnestuen Vandkunsten
PALLE ADAMSEN
Formand, Boligselskabernes Landsforening
CHrIStIAN LENtZ 
Projektudviklingsdirektør, Sjælsø Gruppen

Eksperter:
MALENE frEUDENDAL-PEDErSEN
Vidensanalytiker, Dansk Arkitektur Center
jOHN ANDErSEN
Professor, Roskilde Universitet
HELLE NørGAArD
Seniorforsker, Statens Byggeforskningsinstitut

HøRING OG DeBAt

//  HVOr SKAL VI BO? //  HørING OG DEBAt



��HVOr SKAL VI BO? // HørING OG DEBAt PrOGAM //

PROGRAM

��.�0 VELKOMMEN

��.�0 INtrODUKtION
Anne Vang (S), medlem af  Borgerrepræsentationen og Teknik- og Miljøudvalget, 
byder velkommen og orienterer om Københavns Kommunes arbejde med den 
boligpolitiske strategi. Efterfølgende introduceres eftermiddagens
program af  Katinka Hauxner fra Hausenberg og Jesper Nørgaard Pagh fra 
MOVE, som i fællesskab vil moderere debatten.

��.00 HVOrDAN SKABEr VI EN BÆrEDYGtIGE BY?
Malene Freudendal-Pedersen, cand.techn.soc., ph.d. og videnanalytiker i Dansk 
Arkitektur Center, belyser med 5 slides på 5 minutter spørgsmålet ’hvordan skaber 
vi en bæredygtig by?’. Herefter vil der være paneldebat og mulighed for at stille 
spørgsmål fra salen.

��.�0 HVOrDAN SKABEr VI EN MANGfOLDIG BY?
John Andersen, mag.scient.soc., ph.d. og professor, Roskilde Universitet, belyser 
med 5 slides på 5 minutter spørgsmålet ’hvordan skaber vi en mangfoldig by?’. 
Herefter vil der være paneldebat og mulighed for at stille spørgsmål fra salen.

�6.00 PAUSE

�6.�� HVOrDAN SKABEr VI EN trYG BY?
Helle Nørgaard, cand.scient., ph.d. og seniorforsker, Statens Byggeforskningsinsti-
tut, Aalborg Universitet, belyser med 5 slides på 5 minutter spørgsmålet ’hvordan 
skaber vi en tryg by?’. Herefter vil der være paneldebat og mulighed for at stille 
spørgsmål fra salen.

�6.�� AfSLUttENDE DEBAt
Opsamling på dagens emner og mulighed for at stille spørgsmål fra salen.

�7.00 tAK fOr I DAG
Klaus Bondam (R), medlem af  Borgerrepræsentationen og Teknik- og miljøborg-
mester, runder debatten af, samler op på dagens vigtigste pointer og byder på en 
forfriskning.
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Første del af debatten handlede om, 
hvordan vi skaber en bæredygtig by. Til 
at sætte gang i debatten og belyse dette 
tema var Malene Freudendal-Pedersen, 
videnanalytiker i Dansk Arkitektur Cen-
ter, inviteret til at holde et kort oplæg. 
Malene Freudendal-Pedersen drøftede 
begrebet bæredygtighed og understrege-
de, at vi tilhører et netværk af gensidig-
heder, vi ikke kan undslippe. Vi er nødt 
til at sætte barren højt, hvis vi vil opnå 
bæredygtige resultater, og det handler 
ifølge Malene Freudendal-Pedersen om 
”de mulige umuligheder.”

Panelet diskuterede, hvordan miljø-
mæssig og økonomisk bæredygtighed 
i forbindelse med nye boliger kan gå 
hånd-i-hånd. Problemet er at de store 
investeringer ligger hos bygherren, hvor-

//  HVOr SKAL VI BO? //  DEBAt: HVOrDAN SKABEr VI EN BÆrEDYGtIG BY?

DEBAt

HVORDAN SKABeR VI 
eN BÆReDYGtIG BY?

imod de langsigtede besparelser kommer 
beboerne til gode. Spørgsmålet er blandt 
andet, hvordan man kan synliggøre 
fordelen ved langsigtede besparelser for 
boligkøbere, så de er villige til at betale 
for dem.

Det blev drøftet, hvem der skal være 
foregangsmænd for bæredygtigt byg-
geri. Skal det være de private boligejere 
og private investorer, eller kan og skal 
det almene byggeri udfylde denne rolle? 
Den almene sektor kan umiddelbart 
tage langsigtede hensyn, men det kan 
være svært at få beboeropbakning til 
dyre og langsigtede løsninger. Samtidig 
blev der stillet spørgsmål ved det rimeli-
ge i, at det er de svageste, der skal betale 
for at gå foran. 



��HVOr SKAL VI BO? // BILLEDEr OG CItAtEr (BÆrEDYGtIGHED)  //

”SPørGSMÅLEt Er, HVOr-
DAN VI Gør DEt EKSIStE-
rENDE BYGGErI BÆrEDYG-
tIGt. DEr HAr VI NOGEt 
At HENtE. DEt SKAL GørES 
POLItISK INtErESSANt.” 
Adm. direktør Kent Martinussen, 
DAC

”At VÆrE MILjøMÆSSIGE fOrE-
GANGSMÆND, HAr VI SIMPELt-
HEN IKKE KrONErNE tIL. VILjEN 
Er tIL StEDE, MEN MULIGHE-
DErNE BEGrÆNSEDE.” 
formand Palle Adamsen, BL

”HVIS DU StILLEr KrAV tIL BÆrE-
DYGtIGHED I fOrHOLD tIL NYBYG-
GErI, SÅ Er DEr BEtYDELIG rISIKO 
fOr At BOLIGErNE BLIVEr DYrErE, 
HVILKEt ALt ANDEt LIGE MEDførEr, 
At DEr Er fÆrrE DEr HAr rÅD tIL 
At BO I DE NYOPførtE BOLIGEr. 
DEt AN I SIDStE ENDE MEDførE 
MINDrE MANGfOLDIGHED.” 
Projektudviklingsdirektør Christian Lentz, 
Sjælsø Gruppen

”VI SKAL øVE OS I At KLArE OS 
MED MINDrE.” 
Arkitekt jens thomas Arnfred, 
tegnestuen Vandkunsten
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Anden del af debatten handlede om, 
hvordan vi skaber en mangfoldig by. Til 
at sætte gang i debatten gav John Ander-
sen, professor ved Roskilde Universitet, 
en kort introduktion til emnet. John 
Andersen diskuterede begrebet mangfol-
dighed og pegede på, at begrebet bliver 
brugt på to måder. På denne side har 
man diskussionen af bystrategier, hvor 
mangfoldighed er en kulturel og inno-
vationsmæssig ressource. På den anden 
side har man mangfoldighed som et 
problem i form af fravær af social sam-
menhængskraft, fælles normer og spille-
regler og eksistensen af parallelsamfund. 
John Andersen understregede behovet 
for at overkomme denne modsætning. 
På det boligpolitiske område pegede 
John Andersen konkret på behovet for, 
at kommunen tager teten, og at den 
almene sektor får langt større frihed. 
Han foreslog eksempelvis boligsociale 
partnerskaber med de alternative bolig-
miljøer og andelsforeninger og kulturel 
boliganvisning for at få de kreative ud i 
ghettoerne, mens de studerer.

//  HVOr SKAL VI BO? // DEBAt: HVOrDAN SKABEr VI EN MANGfOLDIG BY?

DEBAt

HVORDAN SKABeR VI 
eN MANGfOLDIG BY?

Panelet diskuterede, hvad der sker, hvis 
vi ikke sikrer sociale mangfoldighed i 
byen. Hvad betyder det for det enkelte 
boligområde, byen og samfundet ge-
nerelt? Der blev stillet spørgsmål ved, 
hvad der egentlig ligger i mangfoldig-
hed, hvilken form for mangfoldighed, 
vi drømmer om, og det blev foreslået, 
at tale om social rummelighed i stedet. 
Mange undersøgelser viser, at de fleste 
af os helst vil bo sammen med dem, vi 
ligner. Men samtidig vil vi som samfund 
ikke acceptere ghetto-områder af øko-
nomisk og socialt ressourcesvage men-
nesker, der ikke taler dansk, er uden for 
arbejdsmarkedet osv. Det blev under-
streget, at boligpolitikken kun er en af 
flere relevante politikker, men samtidig 
er det vigtigt, at boligpolitikkens rolle 
anerkendes. I forlængelse heraf blev den 
boligsociale indsats diskuteret. Der er 
aktuelt et stort fokus på, hvad der virker 
og hvad der ikke virker. Her blev beho-
vet for et fokus på børn og unge frem-
hævet. 



��HVOr SKAL VI BO? // BILLEDEr OG CItAtEr (MANGfOLDIGHED) //

”DEt Er VIGtIGt, At KøBENHAVNS KOM-
MUNE SPørGEr SIG SELV, HVAD fOr-
MÅLEt MED MANGfOLDIGHEDEN Er? 
MANGfOLDIGHED fOr HVEM OG HVOr? 
MAN SKAL VÆrE OPMÆrKSOM PÅ, At DEr 
IKKE NøDVENDIGVIS SKABES KONtAKt 
MELLEM MENNESKEr, BLOt fOrDI BO-
LIGOMrÅDEr GørES BLANDEDE. MÅSKE 
SKAL VI I StEDEt fOr MANGfOLDIGHED 
SNAKKE OM SOCIAL rUMMELIGHED.” 
Centerchef Birgitte Mazanti, Boligsocialt Uc.

”HVIS MAN VIL frEMME UD-
DANNELSE OG DEN BrYDE 
DEN NEGAtIVE SOCIALE ArV, 
SÅ Er Et BLANDEt BYLIV 
rIGtIG VIGtIG.” 
journalist Lars Olsen

”MAN HAr jO GENNEM DEN 
AKtUELLE BOLIGPOLItIK UN-
DErGrAVEt MANGfOLDIG-
HEDEN – At rIG OG fAttIG 
KAN BO SAMMEN.” 
Deltager ved høringen 

“BOLIGPOLItIKKEN PÅVIrKEr 
MANGE ANDrE SIDEr Af SAMfUN-
DEtS SOCIALE UDVIKLING.
EN BLANDEt BY KAN GørE SO-
CIALE SPÆNDINGEr MINDrE, MEN 
DEt SKAL SPILLE SAMMEN MED 
fOr EKSEMPEL SOCIALPOLItIK, 
SKOLEPOLItIK OSV.”
journalist Lars Olsen

”GIV MULIGHED fOr, At EjEr-
BOLIGEr KAN OPKøBES OG 
GørES tIL ALMENE BOLIGEr. 
jEG SYNES, tANKEN SKAL 
tÆNKES. ” 
Prof  john Andersen, rUC

”VI KALDEr DEt MANGfOLDIG-
HED. MEN DEt BEtYDEr BArE, 
At I, DEr Er ANDErLEDES SKAL 
VÆrE LIGE SOM OS - SÅ VIL VI 
GErNE VÆrE SAMMEN MED jEr..” 
Adm dir Kent Martinussen, DAC
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Tredje del af debatten handlede om, 
hvordan vi skaber en tryg by. Seniorfor-
sker ved Statens Byggeforskningsinstitut, 
Aalborg Universitet, Helle Nørgaard  
indledte med et oplæg om trygge byer. 
Helle Nørgaard har været med til at 
skrive rapporten ”Byrum for alle – un-
dersøgelse af otte forskellige byrum i 
fire byer: København, Odense, Århus og 
Aalborg”. Helle Nørgaard pegede på, at 
det der skaber utryghed er kriminalitet 
og tegn på kriminalitet, mørke, øde og 
mennesketomme områder, tætte, luk-
kede rum med få udgange, manglende 
eller dårlig belysning, manglende ved-
ligeholdelse f.eks. affald der ligger og 
flyder, ødelagte bænke, smadrede ruder, 
hærværk og graffiti og store grupper af 
mennesker. Funktionsblanding skaber 
ofte tryghed, men giver til gengæld 
også gener, konflikter og andre typer 
problemer. Der er brug for forebyg-
gende indsatser, vedligeholdelse, trygge 
ruter gennem byen og bedre belysning. 

//  HVOr SKAL VI BO? //  DEBAt: HVOrDAN SKABEr VI EN trYG BY?

DEBAt

HVORDAN SKABeR 
VI eN tRYG BY? 

Helle Nørgaard pegede på, at der ofte 
kan være en modsætning mellem ønsket 
om tryghed og ønsket om mangfoldige 
byrum. 

Panelet diskuterede, hvorvidt arkitekter 
kan tegne og designe tryghed, og hvil-
ken rolle de fysiske omgivelser har for 
vores oplevelse af tryghed. Konkrete til-
tag som belysning blev diskuteret, men 
samtidig blev det fra flere paneldeltagere 
understreget, at tryghedstiltag ikke må 
ske på bekostning af byens sjæl. Målet er 
ikke en gennembelyst og kedelig by. Det 
blev nævnt, at i Tingbjerg er 8 ud af 10 
glade for at bo i området, men de sam-
me mennesker er kede af omverdenens 
dom over området, og det blev påpeget, 
at stigmatisering af områder også er med 
til at skabe oplevelsen af utryghed. Der-
for er der også brug for at arbejde med 
områders image og at skabe bedre kend-
skab til alle dele af byen, så det ukendte 
ikke opleves som utrygt. 
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”DEr fINDES GODE BYEr OG DÅrLIGE 
BYEr, LEVENDE BYEr OG DøDE BYEr. 
MEN OPSKrIftEN PÅ trYGGE BYEr 
fINDES NÆPPE. DEt Er fArLIGt At 
VÆrE føDt” 
Arkitekt jens thomas Arnfred, Vandkunsten

”trYGHEDEN UDfOrDrES 
Af IDEEN OM MANGfOLDIGE 
BYrUM, HVOr DEr Er fOr-
SKELLIG BrUG OG BrUGErE.” 
forsker Helle Nørgaard, SBi

”DEt Er PrOBLEMAtISK, NÅr 
MAN trOr, At ArKItEKtUrEN 
Er SVArEt PÅ PrOBLEMEt OM-
KrING trYGHED I DEt OffENt-
LIGE rUM..”
Adm dir. Kent Martinussen, DAC

”BYEN KAN HUrtIG BLIVE 
GENNEMBELYSt OG tOtAL 
KEDELIG. SÅ ENDEr DEN SOM 
rOLLAtOrKOrrIDOr - OG 
DEt Er IKKE EN rIGtIG BY.”
Adm dir. Kent Martinussen, DAC

”HUSK At KENDSKAB GIVEr VENSKAB.” 
Centerchef Birgitte Mazanti, Boligsocial Uc.

”PrESSEN HAr OGSÅ Et VISt AN-
SVAr. HVIS DE KUNNE SKrUE LIDt 
NED fOr DE DÅrLIGE HIStOrIE 
OG UNDLADE At BLÆSE tING 
SÅDAN OP,  VILLE DEt MÅSKE IKKE 
VÆrE SÅ SLEMt.” 
Deltager ved høringen

”jEG VIL IKKE fINDE MIG I, At 
UtrYGHED Er NOGEt MEDI-
ErNE HAr fUNDEt PÅ, ELLEr 
NOGEt DEr fOrEGÅr I DE 
GAMLE DANSKErES HOVEDEr. 
DEt fINDES I VIrKELIGHEDEN.” 
journalist Lars Olsen
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HVAD SYNES DU? 
Under høringen kunne 
deltagerne svare på 3 
centrale spørgsmål på 
kort lagt ud på bordene.

Se et udvalg af  svarene 
på de næste sider.

//  HVOr SKAL VI BO? //  SVAr frA DELtAGErNE

SVAr frA DELtAGErNE
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Mere alment boligbyggeri med 
rimelige huslejer, blandet beboer-
masse, fokus på miljø – lavenergi 
og sociale fællesskaber.

Mere landbrug i København. I 
stedet for CO�-neutral, bør 
København være selvforsy-
nende fra �0��.

At der er rent vand, luft, el 
og varme – også om �00 år. 
At der er grønne oaser, og 
at de grønne og blå elemen-
ter er tænkt ind i byen.

En bro over til Holmen. 
flere havnebade, bedre 
trafikforhold ved søerne.

Lave forbrugsregninger.

Større tæthed.

Mindre varm luft omkring bæ-
redygtighedsbegrebet. Præciser 
hvad vi mener: bæredygtigt for 
hvem? I forhold til hvad? Særligt 
når vi taler social bæredygtighed.

(flere) træer, (flere, bredere) 
cykelstier, (flere) havnebåde.

formindskelse af den øko-
nomiske ulighed.

Hvad ønsker du dig af 
en bæredygtig by?

fleksible boliger, som kan ændres i størrelse 
(�-� værelser). Det giver mulighed for at 
tilpasse boligen til livssituationer, der æn-
dres og at blive i lokalområdet, hvilket giver 
lokalkendskab og tryghed
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Mangfoldighed betyder: En blan-
ding af forskellighed, autencitet, 
modsætningsforhold, refleksion 
og overraskelser, udvidelse af 
perspektiv og horisont, oplevel-
ser af innovativ karakter.

Mangfoldighed handler ikke kun om 
boliger, men også om byrum. Man 
kan arbejde med at sikre, at resten af 
byen har adgang til de nye eksklusive 
boligenklaver, og at der er ”noget at 
komme efter” i ghettoerne. 

At jeg bliver overrasket og 
udfordret, provokeret og 
engageret, når jeg bevæger mig 
rundt i byen. At der er plads til 
forskellighed.

At der er mennesker 
rundt om mig, der er 
anderledes end mig og kan 
lære mig noget andet/nyt.

At udenlandske forskere 
og studerende har lyst til 
at bo i vores by.

flere fristeder.

flere bondegårde 
som i Urbanplanen

Gør folkeskolen mere attraktiv 
fysisk og indholdsmæssigt, så 
folk ikke vælger privatskoler

Bymæssig integration f.eks. of-
fentlige opkøb af private boli-
ger (og omvendt studerende, 
kunstnere osv. i de almene 
boligområder).

Hvor blev debatten om nye bofor-
mer af? f.eks. singleboliger med fæl-
lesrum der giver nye fællesskaber.

Gøglere og andre gadeartister 
er for mig at se mangfoldige

Hvad betyder mangfoldig-
hed for dig?
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radikal nytænkning af politire-
formen med øget fokus på den 
sociale indsats – ansæt antropo-
loger, psykologer etc. til at få fat 
i de unge i stedet for strengere 
straffe. Gulerod i stedet for pisk!

tryghed udspringer fra en sikkerhed i 
den by, og det kvarter man bor i. Både 
den måde vi som borgere omgås direkte 
og indirekte. tunge trafikerede gader i 
byområder skaber fx en utryg stemning 
på højde med kuglerne på Nørrebro.

først og fremmest, at der er 
andre mennesker at se. De må 
gerne sidde oppe i deres lejlig-
heder – bare jeg kan se lys, så 
jeg ved, at de er der.

Hvis medierne ikke blæ-
ser selv det mindste op 
til et stort problem.

At jeg ved mine børn er i en god 
skole, hvor der bliver taget hånd om, 
at de lærer noget og har det godt.

Liv i byen ��-7.

tryghed opnås ved at beboerne 
tager ansvar – men så skal der 
også være plads til engagement 
og ansvarliggørelse.

Webersgade på østerbro er et godt 
eksempel på det modsatte af da-
gens centrale punkter. Den er utryg 
i form af at være tung trafikeret, den 
er forurenet pga. de mange biler, og 
trafikken hæmmer det sociale liv og 
mangfoldigheden.

Når man hilser/smiler ved møder 
på gaden, i skoven og byen.

Kendskab og interaktion 
med mange i lokalsamfundet.

Hvad får dig til 
at føle tryg?

Områder med liv på de fleste 
tidspunkter af dagen skaber tryg-
hed. At man siger hej på gaden.

At jeg ikke er bange for, at 
mine børn bliver kørt over 
af en bil på vej til skole.

At jeg kender mange af mine na-
boer, og vi hilser og småsnakker.

At kunne færdes trygt på cykel 
og til fods, altså trafikal tryghed.

Et forbud mod 
knallerter

HVOr SKAL VI BO? //  SVAr frA DELtAGErNE (trYGHED)  //


